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HB-Møde 
Hovedbestyrelsen 

Danmarks Naturfredningsforening 

 

 

 

Tid: Fredag d. 26. august 2022 kl. 9.30 – 16.30  

Sted: Masnedøgade 20, 2100 København Ø 

Deltagere: Maria Reumert Gjerding, Sebastian Jonshøj (mødeleder), Knud Erik 
Hansen, Peter Esbjerg, Birgitte Marcussen, Leo Jensen, Hans Jürgen Stehr, 
Susanne Ogstrup, Michael Løvendal Kruse. 

Afbud: Jørgen Jørgensen, Louise H. H. Villumsen 

Fra Sekretariatet:  

Lars Midtiby, Jens Anton Tingstrøm Klinken (pkt. 2, 5, 6, 8,9), Mikkel Havelund 

(pkt. 4,5,7) Louise Puck Hansen (pkt. 2,5), Luise Sanderhoff (pkt. 5), Emil Nielsen 

(pkt. 2, 5), Asger Ebdrup (pkt. 2), Michael Ohmsen (pkt. 2), Bente Bækgaard (pkt. 

4), Mads Peter Aagaard Madsen (pkt. 4), Sophie Lundbæk (pkt. 4) Marie Føgh 

(pkt. 5), Ida Marxen Søndergaard Nielsen (pkt. 6), Johannes Birk Schjelde (pkt. 6), 

Søren Mollerup Dawe, Rikke Lundsgaard (medarbejderrepræsentant pkt. 

1,2,3,4,5,6,8) og Rikke Friis Højland (Ref.). 

  

https://www.dn.dk/kontakt/alle-medarbejdere/organisation-mobilisering-og-frivillighed/mads-peter-aagaard-madsen/
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1  
 

09.30, 30 min 

 

1 - HB's ege n tid 

HB’s egen tid 

 

  

 

2  
 

10.00, 1 hr 

 

2 - Politisk status og kommende folketingsvalg - V. Maria og Jens Anton - Punktet er fortroligt 

Politisk status og kommende folketingsvalg - 

Punktet er fortroligt 

 

HB skal orienteres om den politiske situation frem mod 2023, og drøfte DN’s tilgang til det 
kommende folketingsvalg herunder godkende DN’s hovedprioriteter i valgkampen. 
 
Bilag:  

- Bilag 2 Sagsfremstilling - fortroligt 

- Bilag 2.1 DN’s indsats i forbindelse med folketingsvalget – fortroligt 

 

Konklusion: 

Punktet var fortroligt og vil ikke blive refereret yderligere. 
XTCP67W YF6DQC  

PURGLRYFLLFHICF6Q_01H XTCP6Y7DM GE6I6JS5A3FX6IUD PE7OZS 01HXTC P 

 

 

67W YF6D QCVPUR GLR YFLLFH ICF6Q_01HXTC P6YU LHEL

UYAIBZD LC4H 5SCQWD VJS  

Forberedelse af efterårets REP-møde     

Hovedbestyrelsen skal forberede en række emner frem mod efterårets repræsentantskabsmøde 
herunder Skovsgaard, budget for 2023 og naturpolitik jf. pkt. 3-6.  

Bilag:  

- Bilag A: Overblik over emner til behandling frem mod efterårets REP-møde. 
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3  
 

11.00, 1 hr 30 min 

 

3 - Skovsgaard  - V. Maria og Lars - Punktet er fortroligt 

Skovsgaard - Punktet er fortroligt 
 

CO/PLUS deltager i punktet og præsenterer forslag til nyt koncept, strategi og forretningsplan for 

Skovsgaard. 

 

HB skal drøfte forslaget til nyt koncept, strategi og forretningsplan for Skovsgaard med henblik på 

at træffe endelig beslutning på mødet den 30. september om hvilket scenarie, der indstilles til 

REP. Der skal ikke konkluderes på mødet. 

 

Bilag: 

- Bilag 3. Sagsfremstilling - Skovsgaard (fortroligt) 

- Bilag 3.1. Genfremsendelse af scenarie 2 (salg) fra HB sommerseminar (fortroligt) 

- Bilag 3.2. Henvendelse fra tidligere medlemmer af Danmarks Naturfond inkl. 2 bilag (fortroligt) 

- Bilag 3.3 Brutto budget 2021 for naturejendommene fra tidligere medlemmer af Danmarks Naturfond (fortroligt) 

- Bilag 3.4. Bemærkninger til henvendelsen fra tidligere medlemmer af Danmarks Naturfond (fortroligt) 

 

 

Konklusion: 

Punktet var fortroligt og vil ikke blive refereret yderligere. 

 

01H XTC P6YUDUBPPUWU GBH LSRR6Y624KVWY_01H XTCP66SM GUDXILPQBG223SBAEK7VGHD  
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13.00, 15 min 

 

4 - 3. Udkast til dagsorden for e fterårets REP-møde  

Udkast til dagsorden for efterårets REP-møde 
 

HB skal orienteres om udkast til dagsorden for det kommende REP-møde og give input til 
programmet. 
 
 
Bilag: 

- Bilag 4. Sagsfremstilling 

- Bilag 4.1 Udkast til dagsorden for REPmødeM4J 
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Konklusion: 

Sekretariatet præsenterede OU’s forslag til indstilling til kommende REP-møder. Forslaget består 

af et årligt REP-møde af 2,5 dages varighed, hvoraf lørdag og søndag er det officielle program, der 

indledes med Naturmøde med workshops. Det foreslås, at der laves et digitalt statusmøde eller 

topmøde, hvor der er fokus på årsberetningen, og hvad der sker i lokalafdelingerne. Det klassiske 

REP-indhold foreslås også revideret. Alt dette for at styrke demokratiet, så flere får mulighed for at 

kvalificere og observere valghandlingerne.  

 

Udkast til indstilling til REP præsenteres for HB i september. Sekretariatet og OU arbejder videre 

med detaljerne ift. indhold og årshjul. 

 

HB’s beslutninger og kommentarer: 

• HB vil gerne have suppleringsvalg på dagsorden. HB vil prikke kandidater, gerne 

meningsdannere udefra, som kan give nye perspektiver. 

• HB udtrykte ønske om, at naturpolitikken behandles på alternativ vis. 

• HB ønsker at beholde dialogboderne i en håndplukket version 

 

 

2MSPSQUB3VNCZ3BWFH72SN4GI  

 5  
 

13.15, 30 min 

 

5 - Budget 2023 - V. Ledergruppen  

Budget 2023 
 

HB skal drøfte udkast til budget 2023 med henblik på at beslutte HB’s forslag til budget for 2023 på 

mødet den 30. september. 
 

Bilag: 

- Bilag 5 Sagsfremstilling - Budget  

- Bilag 5.1 Udkast til budget 2023 

- Bilag 5.2. Input fra to lokalformænd 

   

Konklusion: 
Sekretariatet præsenterede et udkast til budget for 2023. Følgende blev fremhævet: 

• Indtægter fra bidragsydere fastholdes i 2023. Vi får ikke færre medlemmer ind, men der er 
ikke så stor villighed efter at opjustere månedligt beløb for tiden. 

• Administrationsomkostninger er sat til at stige lidt, fordi vi håber på at få renoveret 
sekretariatet, hvilket vil give en huslejestigning. 
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• Skovsgaard indgår ikke i budgettet. De 450.000 kr. i samarbejdsaftalen er dog lagt ind. I år 
giver Skovsgaard et underskud på 2,5-3 mio. 

HB havde en række spørgsmål og sekretariatet forklarede: 

• Klima- og miljøområdet er ikke nedprioriteret. Nedjusteringen skyldes måden 
medarbejdernes opgaver er opgjort på. 

• Lokal kommunikation er ikke nedjusteret, men posten er lavere grundet underforbrug de 
senere år. 

• Hav stiger voldsomt ift. sidste år grundet Velux-bevilling og ansættelsen af en Souschef for 
Natur og Hav. 

• Naturens Universitet er nedjusteret, fordi det kniber med at få folk til at møde op efter 
Corona, og der har været en del aflysninger.  

• HB udtrykte ønske om ansættelse af en juridisk kompetence og en person, som har 
fingeren på pulsen og ved, hvordan man kan påvirke lokalpolitikere. Sekretariatet svarede, 
der er hyret flere specialister i det politiske håndværk de senere år, og der hyres ekstern 
hjælp til de specifikke juridiske opgaver. Der er ikke nye årsværk i budgettet.  

Der er kommet en anmodning fra to lokalformænd fra kommunalpolitisk netværk om at opjustere 
den lokalpolitiske indsats med et årsværk. Det er en strategisk indsats at understøtte lokal 
interessevaretagelse, og sekretariatet er enig i behovet for at udvikle indsatsen og er ved at 
udvikle en model for, hvordan det lokalpolitiske arbejde understøttes bedst muligt. De to 
lokalformand får en tilbagemelding fra sekretariatet. 
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13.45, 45 min 

 

6 - DN's Naturpolitik - V. Jens Anton  

DN's Naturpolitik 
 

HB skal beslutte indarbejdelse af høringssvar i naturpolitikken med henblik på godkendelse af DN’s 

naturpolitik på efterårets REP-møde.  

 
Bilag: 

- Bilag 6 Sagsfremstilling - Naturpolitik  

- Bilag 6.1 Indstilling fra sekretariatet om indarbejdelse af centrale høringssvar 

- Bilag 6.2 Indstilling fra sekretariatet om indarbejdelse af samtlige høringssvar 

- Bilag 6.3 Indkomne høringssvar 

- Bilag 6.4 Procesplan for arbejdet med naturpolitik  
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Konklusion 

Et revideret udkast af naturpolitikken har været i høring over sommeren, og der er indkommet 13 

høringssvar, der er altovervejende positive. Der er en række konstruktive kommentarer, som 

sekretariatet indstiller der indarbejdes. Det kan man orientere sig om i bilag 6.2, men der 

fokuseres på fire overordnede emner, som fremgår af bilag 6.1. 

 

Målsætningernes tidsperspektiv: 

2050 er meget langt ude i fremtiden, men det er sekretariatets indstilling, at det bibeholdes. I 2. 

udkast findes der både mål og delmål for 2025, 2030 og 2050. I regi af FN’s 

biodiversitetskonvention samt EU’s biodiversitetsstrategi bruges 2050 ligeledes til at målsætte 

efter, hvilket bl.a. er årsagen til at 2050 målet også indgår i dokumentet.  

 

HB bakkede op om dette og gjorde opmærksom på, at hvis alle snakker 2045-mål, bør vi også have 

en plan for det. 

Politikkens overordnede ambitionsniveau 
Dette tema hænger fast fra tidligere versioner, hvor det blev drøftet om arealmålsætningerne var 
ambitiøse nok. HB imødekom ønsket om at hæve niveauet, så sekretariatet mener ikke, vi er 
mindre ambitiøse end EU, men faktisk mere ambitiøse, idet fordeling af beskyttet og strengt 
beskyttede områder er byttet om. Det er relevant, at det præciseres, at der ikke har været 
tilstrækkelig politisk vilje til at levere. 
 
HB drøftede sekretariatets indstilling og besluttede at bakke op om den. 
 
Naturzoner:  
Der efterlyses en konkretisering af det lovmæssige ophæng. 
Sekretariatet forklarede, at vi har valgt at gå med begreberne beskyttet og strengt beskyttet natur. 
Sekretariatets indstilling er, at naturzone bibeholdes, fordi det har vundet indpas i den 
naturpolitiske debat, og den siddende regering har lovet at tage stilling til det. 
Naturzonebegrebets mulige anvendelser skal forklares, og det indskrives, at DN vil arbejde for at 
begrebet Naturzone får det samme indhold som det, vi forstår ved og beskriver som den strengt 
beskyttede natur. Det kan skrives ind, at naturzoner bør have samme status som natur 2000-
områder og ikke som selvstændig zone. 

HB drøftede sekretariatets indstilling og besluttede at bakke op om den. 
 
GMO:  
Der har været et ønske fra DN KBH om, at der skrives et afsnit om GMO ind. Udkastet til 
naturpolitikken fokuserer på de vigtigste trusler mod biodiversiteten, og det vurderes ikke, at 
GMO er blandt de 25 største trusler mod biodiversiteten. Vi kender ikke den fremtidige trussel af 
GMO, men man kan måske skrive, at GMO kan udgøre en fremtidig trussel. Det er dog 
sekretariatets indstilling, at det ikke skrives ind. HB har tidligere (senest marts 2022) tilkendegivet, 
at begrebet Brandmandens lov bibeholdes i naturpolitikken. 
HB drøftede sekretariatets indstilling og besluttede, at GMO ikke bør indgå i Naturpolitikken. 
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Bilag 6.2 revideres, og det skrives ind at HB er enig med forslagsstiller og forslaget indarbejdes.  
 
En kommentar var indkommet fra en enkeltperson og ikke en afdeling. HB besluttede, at afsender 
skal have et svar, men inputtet skal ikke sendes med ud.  
HB takkede sekretariatet for et stort arbejde. 
 
HB-arbejdsgruppen vil gerne se pixiudgaven af naturpolitikken, inden den sendes ud. 
 

 
Aktuelle sager 

Hovedbestyrelsen har tre sager under punktet ”Aktuelle sager” jf. pkt. 7 - 9. 
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14.45, 30 min 

 

7 - Muligt nyt erhvervssamarbejde - V. Mikkel 

Muligt nyt erhvervssamarbejde - fortroligt 
 

 
HB skal orienteres om muligt nyt erhvervssamarbejde og give input. 
 
Bilag: 
 
- Bilag 7. Sagsfremstilling (fortrolig) 

 
Konklusion: 
Punktet var fortroligt og vil ikke blive refereret yderligere. 
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8  
 

15.15, 30 min 

8 - DN's hol dning til GMO, her under CRISPR - V. Jens Anton  

DN's holdning til GMO, herunder CRISPR 
 

HB skal drøfte DN’s linje i forhold til CRISPR 
 

Bilag: 

 

- Bilag 8 Sagsfremstilling - CRISPR 

- Bilag 8.1 Diskussionsoplæg og baggrund 

- Bilag 8.2 DN mener om GMO - fra 2015 

- Bilag 8.3 Forståelsespapir om nye forædlingsteknikker underskrevet af bl.a. DN 

- Bilag 8.4 Oplæg til HB om DN's håndtering af de nye GMO´er fra HB-medlem Knud Erik Hansen 

 

Konklusion 

HB-medlem Knud Erik motiverede sine overvejelser om DN’s holdning til GMO, og HB drøftede 

DN’s holdning til GMO til udsætning (bl.a. planter, der bruges i landbruget), herunder de nye 

forædlingsteknikker, som bl.a. Crispr. 

 

HB understregede, at de nye GMO’er skal behandles som GMO’er. HB mener, at den EU-

regulering, der er nu, er passende – også for de nye GMO’er som CRISPR, og den skal ikke lempes 

eller laves om. Vores “DN mener om GMO” fra 2015 gælder for alle typer GMO, også de nye.  

Der blev nedsat en lille HB-arbejdsgruppe, der besøger Novozymes. Arbejdsgruppen vurderer, om 

der er behov for at opdatere ’DN mener om GMO’ fra 2015. For sekretariatet er dette fortsat ikke 

en høj prioritet, medmindre der sker noget nyt. 

 

  9  
 

15.45, 15 min 

 

9 - Orientering om sag vedr. opstilling af testmøller ved Hirsholmene  

Orientering om sag vedr. opstilling af testmøller 

ved Hirsholmene 

 

HB skal orienteres om sag vedr. opstilling af testvindmøller ved Hirsholmene. 

 
Bilag: 

 

- Bilag 9 Sagsfremstilling 

- Bilag 9.1 Høringssvar vedr. Frederikshavn havvindmøllepark 
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Konklusion: 

Sekretariatet orienterede om, at der er mange svære sager om vedvarende energi. Der er mange 

projekter derude, og vores afdelinger bliver presset af borgergrupper, som vil have DN til at tage 

afstand.  DN støtter varmt vedvarende energi, så længe der er grundige miljøvurderinger og 

placering udenfor de naturbeskyttede områder. 

 

Der er bl.a. nogle sager, hvor enkelte lokalafdelinger i udgangspunktet har haft en mere restriktiv 

tilgang end DN’s demokratisk vedtagne politik. Men ift. lokalafdelingen i Frederikshavn har der 

været en god dialog mellem sekretariatet og lokalafdelingen, og der blev udarbejdet et fælles 

høringssvar. 

 

Der har også været en sag i Odsherred om et kystnært projekt, hvor der har været intern uenighed 

i afdelingen, hvilket har betydet, at formanden valgte at trække sig på baggrund af uenigheden. 

Sekretariatet er ved at arrangere et møde med afdelingen for at evaluere forløbet. 

 

Der planlægges mere oplysning og dialog med afdelinger fra sekretariatets side. Det bør også 

drøftes, om der er behov for nogle mere politiske diskussioner og beslutninger for at gøre DN’s 

position mere klar. Nogle afdelinger mangler overblik over DN’s politikker på området; fx har HB i 

2019 revideret holdningen til kystnære havvindmølleparker, som DN ikke længere er imod af 

princip. 

 

HB drøftede sagen og havde følgende kommentarer til orienteringen. 

• Det er skadeligt for DN, hvis afdelinger går imod VE-projekter uden fagligt belæg, men med 

fokus på udsigt.  

• Der kan være svære dilemmaer lokalt, hvis der er konflikt mellem vindmøller og natur. Det 

er vigtigt, at afdelingerne får hjælp til at lægge en god linje. 

• HB tager et snarligt genbesøg af problematikken og ser på, om der skal laves beredskaber 

til at gå offensivt ind i sådanne sager. 

 
01H XTC P6YZ6ASOX5Z7JJH 3R 5BRD VJU 6JBR _01H XTCP65SRN APVLLR KFC 3I7CORJC 7BSD X 01H XTC P6YZ6ASOX5Z7JJH 3R 5BRD VJU 6JBR _01H XTC P65EH BEZA64FAFH LYW SQ643LJ7NL  
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16.00, 20 min 

 

10 - HB's mødeplan 20 23  

HB's mødeplan 2023 
 

HB skal beslutte principper for mødeplan for 2023 mhp. at sekretariatet herefter kan udarbejde forslag 
til mødeplan iht. HB’s ønsker. 
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Bilag: 
 
- Bilag 10 Sagsfremstilling  
- Bilag 10.1 Uddrag fra bilag vedr. HB's møder fra december 2021 

 
Konklusion: 
HB drøftede, om mødekalenderen for 2023 kan gøres lidt mere fleksibel, så HB-møder ikke altid 
ligger i hele arbejdstiden. Hvis nogle møder starter over middag, vil det gøre en forskel for HB-
medlemmer i arbejde, så de kan nå at arbejde om formiddagen. Det kunne også gøre HB mere 
tilgængelig for andre profiler. 
 
Følgende blev bemærket: 

• Det er ærgerligt at rejse langvejs fra, hvis møderne kortes ned eller slutter for sent 

• Hvis der veksles mellem de forskellige mødeformer vil sol og vind fordeles mellem HB-
medlemmerne. 

• HB rettede opmærksomhed på, at ikke alle emner egner sig til et online møde. 

HB besluttede, at mødekalenderen for 2023 skal tage udgangspunkt i model 1, som er samme 
model som i år, med mindre justeringer for at imødekomme dem, der er på arbejdsmarkedet. 
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16.20, 10 min 

 

11 - Evt. og evaluering af møde  

Evt. og evaluering af møde 
 

Der var ingen bemærkninger til evt. 
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12 - Rull ende arbejdsplan 

Rullende arbejdsplan 
 

HB møde fredag den 30. september 

• Godkende kvartalsregnskab for 2. kvartal. 
• Beslutte indstilling til REP vedr. Skovsgaard 
• Beslutte indstilling til REP vedr. børnemedlemsskab, herunder vedtægtsændring. 
• Beslutte HB’s udkast til budget 
• Beslutte HB’s indstilling til nyt format og form for REP-møder 
• Beslutte mødekalender for 2023 
• Muligt tema: ikke afklaret 

HB-møde onsdag den 2. november 

• Beslutte stemmeanbefaling til evt. ændringsforslag til Naturpolitikken. 
• Beslutte stemmeanbefaling til evt. ændringsforslag til budget 2023 
• Beslutte holdning til evt. dagsordensforslag til REP 
• Muligt tema: ikke afklaret 

REP-møde den 19.-20. november 

• Vedtage budget 2023 
• Vedtage DN’s naturpolitik 
• Vedtage nyt børnemedlemsskab herunder vedtægtsændringer 
• Beslutte model for fremtidige repræsentantskabsmøder 
• Suppleringsvalg til repræsentantskabet (3 vakante pladser) 

 
HB møde fredag den 2. december 

• TEMA: Strategien - helårsstatus 
 


